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ACTA NÚM. 11/2023 

 
El dia 9 d’octubre de 2023 a les 17:00 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es reuneix 
el Consell de Comú en la sessió ordinària tradicional, anomenada Per acabar de cobrar 
les Terces, per donar curs a tot allò que sigui convenient per a la bona administració de 
la parròquia. 
 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
consellers de Comú, com als mitjans de comunicació presents així com als mitjans que 
estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per streaming.  
 
L’Hble. Sr. Francesc Camp dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
1. Acta de Consell de Comú de la sessió de l’11 de setembre de 2023. 
2. Proposta i aprovació, si escau, d’uns suplements de crèdit de les Comissions de 
Joventut i Esports i d’Obres i Serveis. 
3. Proposta i aprovació, si escau, del conveni entre el Govern d’Andorra i el Comú de 
Canillo del nou Centre d’Atenció Primària (CAP) de la parròquia de Canillo.  
4. Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 30 d’agost i 6, 13 
i 20 de setembre de 2023. 
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Francesc Camp, cònsol major, i amb l’assistència dels 
Honorables membres de la Corporació que es relacionen a continuació:  
 
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Miquel Casal Rossell 
Begoña Rubio Manzano 
Cerni Pol Rossa 
Anna Palmitjavila Martos 
Rafel Casal Carboné  
Elisabeth Font Álvarez 
Albert Torres Babot 
Dolors Cabot Vidal 
 

 

Secretària general: 

Meritxell Moya Delgado 

 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
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Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
 

1. Acta de Consell de Comú de la sessió de l’11 de setembre de 2023. 

 
L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha algun comentari o consideració a fer sobre 

l’acta de Consell de Comú de la sessió de l’11 de setembre de 2023. 

No havent-hi cap comentari al respecte, s’aprova l’acta de l’11 de setembre per 

unanimitat. 

 

2. Proposta i aprovació, si escau, d’uns suplements de crèdit de les Comissions 
de Joventut i Esports i d’Obres i Serveis. 

 
 
El Sr. Cònsol cedeix la paraula a la presidenta de la Comissió de Joventut i Esports per 
procedir amb el següent acord. 
 
L’Hble. Sra. Anna Palmitjavila comenta que els dos primers suplements de crèdit 
relacionats amb el Departament de Joventut i Esports, un fa referència a la partida de 
funcionament de l’Escola Bressol, i l’altre a les despeses derivades de la partida 
d’arrendaments de terrenys.  
La primera partida de funcionament s’ha d’incrementar de 20.000€ per fer front a les 
despeses derivades d’aquesta i la segona partida s’ha d’incrementar de 18.929,15€ 
també per poder finançar la palesa de la insuficiència de la partida.  
 
Tots dos suplements de crèdit es dotarien de la tresoreria del Comú.  
 
Finalitzada la intervenció de la consellera Palmitjavila, el cònsol major demana si hi ha 
alguna observació a fer al respecte. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot demana si es pot especificar una mica més aquest increment 
del pressupostat amb el que es necessita amb els terrenys i també amb el jardí 
d’infància, és a dir, si hi ha hagut incorporacions de personal nou, o a què es deuen 
aquests suplements? 
 
La consellera Palmitjavila comenta que pel que fa a la primera partida que fa referència 
al funcionament és deguda a la inflació actual per fer front a totes les despeses 
d’alimentació en general, ja que han pujat molt i després l’altra partida d’arrendaments 
de terrenys, és perquè quan es va fer el pressupost va haver-hi un petit error al no tenir-
se en compte l’increment de l’IPC i és la diferència que suposa. 
 
La consellera Cabot assenteix a les paraules de la consellera Palmitjavila i puntualitza 
que, doncs, un es tracta de l’increment de l’IPC de l’arrendament de terrenys  i l’altre és 
tota l’alimentació i proveïdors que pot haver-hi al jardí d’infància. Sr. Cònsol només fer 
un matís, ja que suposo que els que entrin o vostès deixaran a punt el nou pressupost i 
que sobretot tinguin en compte aquesta inflació que està havent-hi en tots els àmbits i 
que tinguin en compte aquest petit increment, que no sé si s’haurà d’aplicar als nens de 
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la guarderia, però s’hauran de revisar les tarifes que estem aplicant, ja que és important 
l’increment que representa mensualment.  
 
El Sr. Cònsol comenta que s’estarà a l’expectativa de l’increment de l’IPC aquests 
propers mesos, la darrera publicació diu que tornarà a pujar i, a partir d’aquí haurem 
d’ajustar el pressupost en conseqüència. Evidentment els nous representants comunals, 
consellers i cònsols hauran d’aprovar el pressupost, però sí que podem deixar el màxim 
de partides preparades perquè el puguin aprovar i amb l’increment de l’IPC que es 
prevegi per a finals d’any.  
 
Seguidament es transcriuen l’informe del Departament de Joventut i Esports, l’informe 
favorable d’Intervenció i l’Ordinació que es publicarà al BOPA per a la seva bona eficàcia 
administrativa dels següents suplements de crèdit:  
 
Suplement de crèdit del Departament de Joventut i Esports per les despeses derivades 
del funcionament del jardí d'infància. 
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Suplement de crèdit del Departament de Joventut i Esports per les despeses derivades 
d'arrendaments de terrenys. 
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El Sr. Cònsol cedeix la paraula al president de la Comissió d’Obres i Serveis per procedir 
amb el següent acord. 
 
L’Hble. Sr. Rafel Casal comenta que es proposen 7 suplements de crèdit destinats a  
dotar econòmicament partides de funcionament. Els suplements (3, 6 i 9) es financen 
mitjançant la reducció de la partida pressupostària 705 45900 602130 CASETES, 
dotada inicialment de 100.000€ destinats a la nova construcció-subministrament de 
casetes de recollida selectiva i parades d’autobús que no s’han realitzat. Els suplements 
(4, 5, 7 i 8) es financen mitjançant la reducció de la partida pressupostària 705 93300 
602000 EDIFICIS COMUNALS,  dotada inicialment de 200.000€ destinats al refugi de 
nova construcció Pla de les Bases. 
 

El suplement de crèdit (núm. 3), per un import de 35.000€ de la partida 705-92010-

221300, COMBUSTIBLE EDIFICIS és per fer front al subministrament de combustibles 

dels edificis comunals. Té una dotació inicial de 90.000€  i una dotació final de 125.000€. 

Aquest suplement ve donat per l’increment dels preus del combustible. Es finança amb 

la reducció del crèdit disponible de la partida 705-45900-602130 CASETES. 

El suplement de crèdit (núm. 4), per un import de 21.400€ de la partida 705-93300-

212000, CONSERVACIÓ EDIFICI ARENYET és per fer front als treballs de manteniment 

dels edificis comunals. Té una dotació inicial de 23.000€ i una dotació final de 54.100€. 

Aquest ve donat per les despeses derivades per la renovació del taller mecànic. Es 

finança amb la reducció del crèdit disponible de la partida 705-93300-602000 EDIFICIS 

COMUNALS. 

El suplement de crèdit (núm. 5) per un import de 25.500€ de la partida 705-92010-

213000, CONSERVACIÓ MAQUINÀRIA I INSTAL·LACIONS és per fer front als treballs 

de CONSERVACIÓ MAQUINÀRIA I EQUIPAMENTS. Té una dotació inicial de 5.000€, 

i una dotació final de 30.500€. Aquest ve donat principalment a la posta a punt de les 

instal·lacions del taller. Es finança amb la reducció del crèdit disponible de la partida 

705-93300-602000 EDIFICIS COMUNALS. 

El suplement de crèdit (núm. 6) per un import de 25.000€ de la partida 705-92010-

214000, CONSERVACIÓ VEHICLES SERVEIS és per fer front a les despeses de 

manteniment dels vehicles comunals. Té una dotació inicial de 20.000€ i una dotació 

final de 45.000€. Aquest és degut a l’increment de revisions i manteniment de vehicles 

en relació a l’any passat i subministrament de rodes de neu. Es finança amb la reducció 

del crèdit disponible de la partida 705-45900-602130 CASETES. 

El suplement de crèdit (núm. 7) per un import de 25.000€ de la partida 705-92010-

219900,  MANTENIMENT I MATERIALS DIVERSOS és per fer front als treballs de 

manteniments varis. Té una dotació inicial de 12.000€ i una dotació final 37.000€. La 

partida assumeix el cost de la reposició dels sinistres, però no la càrrega quan la 

companyia asseguradora l’abona. Tenim un exemple clar, un fanal de dos lluminàries, 

l’import del qual ascendeix a 10.000,00€. Aquesta mateixa partida assumeix el 

subministrament de tota la pintura de l’empresa contractada. Es finança amb la reducció 

del crèdit disponible de la partida 705-93300-602000 EDIFICIS COMUNALS. 
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El suplement de crèdit (núm. 8) per un import de 30.000€ de la partida 705-92010-

217000, OBRES MENORS MATERIALS I MANTENIMENT és per fer front als treballs 

de materials i manteniment d’obres menors. Té una dotació inicial de 50.000 i una 

dotació final 80.000€. Es va ampliar la dotació pels concursos de senyalització 

horitzontal i vertical. Es finança amb la reducció del crèdit disponible de la partida 705-

93300-602000 EDIFICIS COMUNALS. 

I finalment el suplement de crèdit (núm. 9) per un import d’11.770,54 euros és per 

augmentar les partides 705 92010 200000 ARRENDAMENTS TERRENYS SERVEIS 

en 9.563,58 euros i la partida 705 92010 202100 ARRENDAMENTS EDIFICIS I ALTRES 

CONSTRUCCIONS SERVEIS en 2.206,96 euros. La primera partida té una dotació 

inicial de 154.230,00€, i una dotació final 163.793,58€ i l’altra partida té una dotació 

inicial de 31.550,00€ i una dotació final de 33.759.96€. Aquest és per fer front a 

l’arrendament del Càmping Pla i Terra Cortines. Es finança amb la reducció del crèdit 

disponible de la partida 705-45900-602130 CASETES. 

 
El cònsol major demana si hi ha alguna observació a fer al respecte. 
 
L’Hble. Sra. Cabot comenta que en principi no hi ha massa a dir es tracta d’uns canvis 
entre partides, és a dir, es deixaran de fer unes coses perquè hi ha hagut desviaments 
en d’altres que són necessaris i que s’han de fer. Una reflexió de tres punts: 1r l’import 
de tots aquests canvis és d’uns 160.000€ que es financen amb disminucions d’altres 
partides de la mateixa Comissió, punt núm. 2 és que s’hauria de valorar entre tots una 
mica és el tema dels combustibles dels edificis comunals, crec que és una reflexió a fer 
en el proper mandat, o les persones que tinguin una continuïtat a l’administració pública 
de Casa Comuna, per tal de reflexionar envers aquesta despesa de combustibles, ja 
que està costant molts diners, moltes vegades ja ho hem parlat amb el Sr. Casal en 
Comissió, i l’edifici aquest sobretot, on està ubicada Casa Comuna, representa una 
despesa molt, molt gran. Poder quan s’hagi finalitzat la infraestructura del Palau de Gel 
amb les energies renovables i veiem com funciones i com van podríem començar a 
plantejar-nos de treballar en tots els edificis comunals per donar-li una possibilitat a les 
energies renovables i per millorar la sostenibilitat en aquests edificis. I finalment 
comentar, no és quelcom per generar cap polèmica, però recordo que en altres sessions 
de Consell de Comú jo havia comentat que els suplements de crèdit encara que fossin 
de la mateixa Comissió, en disminució de partides que s’havien de passar per Consell 
de Comú i recordo que vostè, Sr. Cònsol, em va dir que no, que no era necessari, que 
això es feia internament, veig que finalment es passen per Consell de Comú per donar 
aquesta informació. Ho agraïm per estar informats una mica de com està el pressupost 
i no trobar-te després que hi ha partides que han canviat i variat sense tenir la informació 
al Consell de Comú. Només era aquesta reflexió. 
 
El Sr. Cònsol comenta que ell creu recordar que els suplements de crèdit s’han anant 
passant sempre per Consell de Comú. 
 
L’Hble. Sra Cabot puntualitza que a l’inici no. Precisament en algun Consell de Comú 
vaig demanar per què no es passaven i se’m va contestar que hi havia suficient en 
passar-los per Junta de Govern, ja que no variava el pressupost i no hi havia cap 
connotació en altra Comissió sinó que era internament. Els que sí que passàvem eren 
els crèdits extraordinaris que aquests sí que són necessaris passar-los per Consell de 
Comú perquè no hi ha partida. Simplement aquesta reflexió. 
 
El Sr. Cònsol contesta que no pot contestar-li al respecte, perquè evidentment que no 
té ara mateix les actes de principis de mandat per poder comprovar-ho, però el que sí 
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que puc dir és que estem en la línia, des de fa molt de temps, de presentar els 
suplements de crèdit per aprovació dels Consells. Pel que fa al tema de les energies, 
que comentava Sra. Cabot, està clar que amb el Palau de Gel veurem un resultat 
d’energies renovables, hi ha a sobre de la taula possibilitats amb biomassa, que encara 
no estan tancades, però que es podrien tirar endavant, no obstant ja es veurà. Com hem 
comentat són projectes que s’acabaran d’executar dins del proper mandat comunal. És 
cert que les energies renovables tenen molt camí a recórrer, tinc coneixement que 
ENSISA també ha estat mirant fotovoltaiques i això no té marxa enrere. Així més d’hora 
que tard, hi haurà d’altres edificis ja siguin comunals o d’ENSISA amb energies 
renovables.  
 
Donat per finalitzat el debat el Sr. Cònsol dona pas a la votació de la proposta 
d’aprovació de diferents suplements de crèdit de les comissions de Joventut i Esports i 
Obres i Serveis la qual és aprovada per unanimitat.  
 
Seguidament es transcriuen l’informe del Departament d’Obres i Serveis, l’informe 
favorable d’Intervenció i l’Ordinació que es publicarà al BOPA per a la seva bona eficàcia 
administrativa dels següents suplements de crèdit:  
 
Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades de 
combustibles dels edificis comunals. 
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Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades 
dels treballs de manteniment dels edificis comunals. 
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Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades de 
la conservació de la maquinària i les instal·lacions comunals. 
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Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades del 
manteniment i conservació dels vehicles comunals. 
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Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades 
dels treballs de manteniment i de materials diversos. 
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Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades 
dels materials i manteniments d'obres menors. 
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Suplement de crèdit del Departament d'Obres i Serveis per les despeses derivades 
dels lloguers del Departament d'Obres i Serveis. 
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3. Proposta i aprovació, si escau, del conveni entre el Govern d’Andorra i el Comú 

de Canillo del nou Centre d’Atenció Primària (CAP) de la parròquia de Canillo. 

 
El Sr. Cònsol comenta que com a resum i per explicar els grans trets d’aquest conveni 
i, com acostuma a passar sempre quan es fa un Centre d’Atenció Primària, atès que és 
un servei que ofereix Govern i quan es renoven o es fan de nous es fa una aportació 
des del Govern d’Andorra i evidentment després el SAAS també fa les seves inversions 
en relació sobretot a tot el que és l’equipament interior del Centre de Salut. En relació 
als principals punts d’aquest conveni, dir que en primer lloc el Comú es compromet a 
executar i a finalitzar les obres el més aviat possible, segurament ens marcarem el 2n 
trimestre de l’any que ve per poder tenir les obres acabades. Un cop finalitzades 
aquestes el que fa el Comú és cedir l’ús d’aquesta obra al Govern d’Andorra, perquè 
pugui utilitzar-lo sempre que sigui evidentment per assistència sanitària. La cessió serà 
efectiva a partir de l’acta de recepció provisional d’aquest espai o d’aquest edifici. El 
tercer punt la vigència d’aquesta cessió d’ús serà mentre es mantingui l’ús d’aquest 
espai a nivell de Centre d’Atenció Primària. El dia que es consideri que aquest centre ha 
d’anar en un altre lloc, la cessió es resoldria i l’espai o més ben dit l’ús de l’espai tornaria 
a ser ocupat pel Comú. Al punt núm. 3 també hi hauria el tema de les despeses, 
resumidament dir que tot el que fa referència al continent, seria la instal·lació en sí, 
l’edifici, les despeses de manteniment són a càrrec del Comú, i tot el que fa referència 
al contingut són despeses, ja siguin de funcionament o de manteniment d’inversió, que 
anirien a càrrec del Govern d’Andorra. Evidentment, si el Govern o el Comú decideixen 
pel motiu que sigui canviar l’emplaçament d’aquest Centre d’Atenció Primària, tampoc 
hi haurà cap obligació per part de Govern de restituir l’estat inicial de l’edifici, si més no 
a nivell d’interiors seria el Comú qui es faria càrrec. Pel que fa als pagaments és un dels 
punt importants d’aquest conveni, Govern es compromet a pagar 650.000€ d’aquesta 
obra, un primer pagament es farà abans de tancar l’any, com a màxim, de 100.000€, i 
la resta al finalitzar l’obra o com a mínim abans del 31 de desembre del 2027, amb 
diferents fraccionaments, si pressupostàriament el Govern ho necessités. I això seria un 
breu resum dels principals punts d’un conveni que tampoc és massa extens, i procedeix 
si algú té quelcom a comentar al respecte. 
 
L’Hble. Sra. Dolors Cabot comenta que li agradaria resumir una mica més si no li sap 
greu, és a dir, tenim un conveni, la primera pregunta seria: com és que ha de participar 
el Ministeri de Territori i Urbanisme i el Ministeri de Salut amb la signatura del mateix? 
No es fa l’acord amb el Ministeri de Salut, que és qui representa al SAAS? 
 
El Sr. Cònsol comenta que hi ha la intervenció del Ministeri de Salut, i el conseller Miquel 
Casal ha estat molt pendent de com s’havien d’habilitar i condicionar les dependències 
d’aquest Centre de Salut, llavors té sentit que el Ministeri de Salut estigui dins de la 
signatura, i per una altra banda el Ministeri d’Ordenament del Territori, estem parlant 
d’una obra, per tant també entenem que sobretot per la recepció provisional de la 
mateixa han de comprovar que l’edifici tingui les condicions requerides per poder ubicar 
aquest Centre de Salut. És normal que el que els hi correspon a nivell de 
responsabilitats, al Ministeri del Territori, puguin valorar si el veuen bé i si està en 
condicions.  
 
La consellera Cabot diu que llavors seria perquè estan pendents de que l’execució de 
l’obra s’està fent correctament. Però, en principi amb qui es farà el conveni, serà amb el 
SAAS, no? O el Ministeri de Salut? 
 
El cònsol major contesta que nosaltres tal i com diu el conveni el signem amb els 2 
Ministeris, per una banda per l’ús del servei i per l’altra per la construcció de l’edifici.  
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La consellera Cabot assenteix a les paraules del Sr. Cònsol i demana si el preu total de 
l’edifici amb estructures interiors d’arquitectura i que es cedirà després la part interior al 
SAAS i que puja 1.680.000€, que a data d’avui tenim adjudicat i que més o menys serà 
el cost d’aquesta obra acabada? M’imagino que s’haurà d’afegir l’embelliment de la 
plaça del voltant? 
 
El Sr. Cònsol matisa que aquest import fa referencia a tot el que és l’arquitectura i als 
interiors que és on realment posarà els diners Govern. Dit això, a nivell de lots que s’han 
adjudicat, ja s’han acabat totes les adjudicacions. Hi ha hagut un lot 1, que es va 
adjudicar al 2022, que comprenia la part inicial de demolició de la plaça i tasques inicials, 
que es va adjudicar per 349.000€ i escaig, i els lots 2 i 3 reflectits al conveni fan 
referència a les arquitectures tant interiors com exteriors de les instal·lacions, el 
repartiment també de les diferents sales, la part energètica: aigua, electricitat, etc, que 
puja en total 1.680.000€. Dins d’aquest import també hi ha la reforma de la plaça i les 
graderies (que es posaran al sostre i al lateral del Centre d’Atenció Primària) que es 
posen a l’exterior, per tenir una plaça més aprofitable, i que es puguin fer, com ja es fan 
ara, esdeveniments, espectacles etc, però que sigui més endreçada i més interessant. 
Aproximadament, no tinc les xifres, però sumant la plaça i les graderies serien uns 
600.000€ de cost, per tant si fem un resum de tot del global del cost que són 2.030.000€. 
purament el Centre de Salut costarà 1.400.000€ més o menys, la resta són obres que 
hem inclòs nosaltres, el Comú, per adequar l’entorn i fer les graderies.  
 
La consellera Cabot demana que de l’import d’1.680.000€, el cost de les instal·lacions 
d’interiors seria 663.000€, dels quals 650.000€ els aporten els Ministeris? 
 
El Sr. Cònsol confirma que és així, i que en principi és des del Ministeri d’Ordenament 
del Territori, atès que és una obra. També, s’ha de comptar amb tot l’equipament que 
també posa el SAAS, potser el conseller Miquel Casal vol aportar quelcom al respecte. 
 
L’Hble. Sr. Miquel Casal assenteix les paraules del Sr. Cònsol i comenta que és el SAAS 
qui se’n ocupa de l’equipament interior, mobiliari, informàtica, ja que és tot pressupost 
del SAAS, que aquí no hi entra i que ja està pressupostat per l’any vinent. 
 
La consellera Cabot comenta que després, pel que fa a la finalització i execució de les 
obres que han d’estar acabades al 2024, no sé si durant el primer semestre o durant tot 
el 2024? El que veiem una mica estrany és que inicialment quan s’entregui l’obra, ja 
finalitzada, Govern paga 100.000€, i després hi ha 550.000€ que es retornaran des de 
el Govern al Comú, sempre que hi hagi disponibilitat pressupostària. 
 
El Sr. Cònsol puntualitza com a màxim el 31 de desembre del 2027. 
 
L’Hble. Sra. Cabot comenta que això és el que els hi sobta més, que estaran 4 anys 
finançant una obra, que es tracta de molts diners. 
 
El Sr. Cònsol explica que és cert, però que també ha d’entendre que el Govern d’Andorra 
ve d’una Covid, d’un endeutament important, que s’està reduint i evidentment, si el 
Govern considera oportú fraccionar aquest pagament, no li podem pas dir que no perquè 
la situació del Govern d’Andorra, a nivell financer, va millorant, però evidentment 
l’endeutament que s’arrossega, fruit de tota la despesa que es va haver de fer front amb 
la Covid, crec que com a Comú ho hem de tenir en compte si ens ho demana el Govern 
d’Andorra.  
 
La consellera Cabot, comenta que són dues administracions diferents, que el Comú pot 
entendre de fer un fraccionament, però no a 4 anys, perquè per això hi ha entitats 
financeres que et faciliten els préstecs, a cap proveïdor els hi financem les obres o els 
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deutes a 4 anys, perquè sinó els hi direm que se’n vagin a una entitat financera i que els 
hi financin. Puc entendre que es pugui finançar durant el 24-2025, seria un any més del 
previst a que finalitzi l’obra o inclús si m’apuren una mica més, si realment és una 
necessitat global, però crec que aquesta situació està bastant fora del que hauria de ser 
l’obligació o necessitat d’un Comú de finançament d’obres d’aquest tipus. Al final l’obra 
costa quasi 2M, Govern aporta 650.000€, entenc que a nosaltres també ens beneficia 
aquest Centre de Salut, però és una entesa entre ambdues parts i 4 anys de finançament 
és un termini llarg. 
 
El cònsol major diu que pensi que quan demana un préstec no te’l fan a 4 anys sinó que 
t’ho fan a 10, 15, 20 o 25 anys i aquí és bastant menys, i segona s’emmarca dins de la 
bona entesa que hi ha amb el Govern d’Andorra. Cal dir que mai se’ns ha posat cap 
trava pel tipus de centre que volíem fer, cap impediment tècnic a nivell d’arquitectura, 
sempre han donat la conformitat de tot. 
 
El conseller Miquel Casal confirma les paraules del Sr. Cònsol. 
 
El cònsol major procedeix dient que si haguéssim tingut algun tipus de tensió potser 
hauríem hagut de ser més estrictes en aquest sentit, però com hi ha hagut bona sintonia 
i havent-nos fet la demanda a petició seva, i fruit de saber d’on venim, que això és molt 
important, el tancar aquest acord crec que pel Comú de Canillo és molt positiu. Al final 
el que compta és que es puguin anar recuperant aquests diners i crec que 4 anys, com 
a màxim, per recuperar-los tampoc és tant. 
 
L’Hble. Sr. Torres comenta que el Conveni està bé, però el problema del mateix segons 
està comentant la Sra. Cabot és que el Comú de Canillo no ha de fer de banc del Govern. 
Entenem perfectament que aquest va passar una situació, la que sigui, la que tots 
sabem, hi ha 550.000€ que aquests es pagaran en 3 anys, en funció de la disponibilitat 
pressupostària. Creiem que això no hauria de ser, perquè al Comú de Canillo no li toca 
fer de banc del Govern o d’una organització, qui sigui. És veritat que ara mateix el Comú 
de Canillo té diners, però a dia d’avui si fem una estimació ens pot costar 60.000€ o 
70.000€, estaríem finançant indirectament el 10%, escolti’m! 
 
El Sr. Cònsol intervé dient-li al Sr. Torres que s’anticipa, vostè sap en quants anys es 
pagarà i quant es pagarà cada any? Ho sap? Perquè crec que ha fet la hipòtesi més 
negativa.  
 
El conseller Torres diu que una prorrata a 3 anys. Independentment si són 60.000€ o 
70.000€, nosaltres considerem que el Comú de Canillo no ha de fer una obra que ha de 
pagar i el Govern li tornarà en 3 anys, encara que potser li pugui tornar al 25-2026, crec 
que està fora de context que el Comú de Canillo financi una obra a Govern. Que tothom 
està d’acord que s’ha de fer, que ningú té cap dubte, que costarà 2M amb la plaça, que 
crec que ningú a fet cap objecció, l’objecció és més que de l’import de la quantitat de la 
manera de fer les coses i nosaltres creiem que el Comú de Canillo no ha de finançar 
una part d’aquesta obra. 
 
El Sr. Cònsol torna a repetir, i no ho tornarà a dir, que s’emmarca dins de la bona relació 
que hi ha, no hi ha hagut mai cap tipus de problema o d’impediment per fer el Centre de 
Salut que el Comú de Canillo considerava que havia de fer, ni a nivell d’arquitectura, ni 
a nivell d’estructura, i a partir d’aquí si se’ns demana de poder aplaçar el pagament, 
ateses les dificultats que van travessar degudes a l’endeutament i que poc a poc van 
millorant, es farà.  Crec que poden entendre perfectament que el Comú pot fer aquest 
esforç. 
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L’Hble. Sr. Marc Casal comenta que la seva visió és completament diferent. Crec que el 
Comú per un costat té el deure de donar el servei al ciutadà el més aviat possible i amb 
la major qualitat possible. Llavors, s’ha considerat de fer, i  amb l’ajuda del conseller 
Miquel Casal, un Centre de Salut de la parròquia de Canillo amb aquestes dimensions.  
Ens comenten des d’Ordenament Territorial que és el més gran d’Andorra, està 
dimensionat pel creixement de la parròquia i per un futur. Finalment el Comú ha de triar, 
donem un servei a la població el més aviat possible, amb unes condicions òptimes? O 
bé entrem a negociar amb Govern i si Govern ens demana que en comptes de fer un 
centre d’uns 400m2 aproximadament, que com només tenen pressupost per fer un 
centre de la meitat, doncs que en fem de 200m2. Per tant, jo no hi veig on està el 
problema, sinó que veig molt més interessant que la població i els ciutadans de Canillo 
gaudeixin des del minut zero d’un Centre de Salut modern i equipat amb les darreres 
tecnologies, tal i com ens han ofert, des del SAAS i des del Ministeri d’Ordenament i que 
el tinguem ben dimensionat pels propers anys i no voler entrar en una sèrie de 
negociacions amb el Govern que finalment l’únic perjudicat serà l’usuari i el ciutadà de 
Canillo, ja que el que s’hauria obtingut és un centre més petit del que tindrem, amb unes 
instal·lacions més reduïdes i per tant finalment l’únic perjudicat no hagués estat el Comú 
de Canillo sinó el ciutadà de Canillo. És un excel·lent acord entre Comú i Govern, hem 
de tenir un Centre de Salut modern, dimensionat per al dia d’avui i per a un futur i que 
el podem gaudir des de la col·locació de la darrera pedra, per dir-ho d’alguna manera i 
no veig el problema que es realitzi un pagament fraccionat de les parts que Govern ens 
demana, perquè finalment aquí intervé el Ministeri d’Ordenament Territorial i el SAAS, 
és un tema de coordinació i bona entesa entre tothom i tot per donar un bon servei al 
ciutadà. 
 
L’Hble. Sra. Cabot diu que ha volgut entrar al detall d’aquest conveni i l’opinió d’ells és 
la que és, i vostès tenen la seva. No coneixien aquests paràmetres d’aquest conveni i 
per tant nosaltres com a mínim ho hem de demanar, perquè no és el mateix cobrar-ho 
quan acabes l’obra que quan es finalitza un finançament. El Sr. Casal, cònsol menor, 
està tergiversant les coses perquè en cap moment hem parlat dels ciutadans, dels 
serveis que s’han de donar etc. L’únic que estem dient és el que figura en aquest conveni 
i el que figura són aquestes clàusules, és a dir, es pagarà una part, quan acabi l’obra, 
amb 100.000€  i els 550.000€ que Govern té pendents de pagar es financen a 4 anys. 
És una reflexió que es fa que hi ha dins del conveni. Tot el que vostè comenta, que si 
podia ser més gran, més petit etc ho sabem ara perquè en cap cas se’ns ha comentat i 
què podia passar si en comptes de fer allò, fem això. Personalment crec, que s’està 
donant “bombo” perquè al final nosaltres anem en contra del ciutadà, poder, i en cap 
cas és així. Nosaltres, anem a favor del ciutadà i en cap moment hem qüestionat aquesta 
infraestructura, estem dient que el conveni reflecteix uns paràmetres que nosaltres no 
compartim, a partir d’aquí si vostès tenen una molt bona sintonia amb Govern i pensen 
que serà el millor conveni que hi haurà, doncs, endavant no hi ha cap problema, però 
hem de fer la reflexió perquè en principi no el coneixem i el conveni no és el que 
nosaltres haguéssim signat.    
 
El Sr. Cònsol contesta que potser sí, que si hagueren estat en el lloc d’ells potser ho 
hagueren tancat igual. Veient la importància del conveni i que Govern no ens ha posat 
cap problema, potser o segur que l’haguessin tancat. 
 
La consellera Cabot diu que pot ser sí. 
 
El cònsol major insisteix que una cosa és estar on estan i una altra on estem nosaltres. 
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La consellera Cabot contesta que en aquest moment ho veuen des d’aquest punt de 
vista i ho han de dir, perquè al conveni hi figura així i nosaltres pensem que un 
finançament a 4 anys és molt llarg i que potser es podia haver negociat una mica més 
curt. No hi ha més. 
 
El cònsol major remarca que 4 anys serà el màxim, que potser també és menys. 
 
El conseller Miquel Casal vol cloure dient que la prioritat del Comú sempre ha estat tirar 
endavant aquest Centre de Salut i el més prioritari és tenir-ho i això s’ha aconseguit i 
l’estem fent i una altra cosa és el que s’ha de pagar, és a dir, que en cas que pugui sorgir 
alguna problema, com una altra pandèmia etc que es pugui fraccionar, aquesta és l’idea 
i entenem que han anat per aquest sentit. Potser a l’any 2024 acabem de pagar aquest 
Centre de Salut, és a dir, que s’acabarà de construir al 2024 i igual també de pagar i 
excepcionalment, si sorgeix algun problema, fraccionar-ho fins al 2027, tampoc ho veig 
un mal tracte. El més important és que la ciutadania tingui el Centre de Salut i això és el 
més important per Canillo i per nosaltres, suposo que si Govern no hagués volgut pagar 
res potser l’haguessim fet igual, no ens haguessin pagat aquests 650.000€, perquè és 
una necessitat vital per la parròquia de Canillo i l’hem tirat endavant. Que Govern ens 
demana de fer això i amb la bona entesa que hem tingut, doncs, s’ha fet així, igual l’any 
vinent s’acaba de pagar tot i ja està i si a males s’arriba al 2027, doncs, bé el Centre de 
Salut ja funcionarà que és el més important. Vostès diuen que nosaltres finançarem a 
Govern, bé, per nosaltres el més important és que la ciutadania ja tindrà el servei, que 
és el més important. 
 
L’Hble. Sr. Torres diu que tots els presents estan d’acord i que ningú posa en dubte la 
necessitat i del que ens aportarà a la parròquia aquest Centre de Salut, està fet i entès. 
La qüestió i el que hem dit, des del primer moment, és que creiem que aquesta obra no 
s’havia d’haver finançat així, o com a màxim fins a l’any 2025. El Comú no ha de fer de 
banc de Govern, res més.  
 
El Sr. Cònsol li diu que queda clara la posició, al Sr. Torres i dona per finalitzat aquest 
debat. Procedeix a la votació d’aquesta proposta. 
 
El Sr. Torres diu que voten a favor a excepció d’aquesta clàusula. 
 
El cònsol major puntualitza que no es vota per clàusules, que es tracta d’un conveni i 
aquest es vota o no en la seva totalitat. 
 
El Sr. Torres diu que voten en contra d’aquest Conveni, no per aquest mateix en sí, que 
consti per escrit, sinó per aquesta clàusula en concret que considerem que no hauria 
d’ésser així.  
 
El Sr. Cònsol comenta que queda constància de l’apreciació del Sr. Torres i queda 
constància també que són dos vots en contra d’aquesta proposta, per la qual cosa queda 
aprovada per majoria amb 8 vots a favor dels membres de la majoria i 2 vots en contra 
dels membres de la minoria. 
 
Seguidament es transcriu l’esmentat conveni entre el Govern d’Andorra i el Comú de 
Canillo del nou Centre d’Atenció Primària (CAP) de la parròquia de Canillo: 
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4 Informació i ratificació dels acords de les Juntes de Govern de data 30 d’agost i 

6, 13 i 20 de setembre de 2023. 

L’Hble. Sr. Francesc Camp demana si hi ha alguna consideració a fer de les Juntes de 

Govern. 

L’Hble. Sra. Dolors Cabot diu que hi ha poca cosa, però tenen alguna consideració a fer. 

Pel que fa a la Junta de Govern del 30 d’agost, fer palès que les sancions de circulació 

són elevades les que acaben anant al BOPA, és una connotació que es fa i que és així. 

No sé si la gent li dona importància o no que les sancions acabin passant al BOPA. Hi 

ha un gran nombre darrerament i ha passat això. Pel que fa a la Junta de Govern del 6 

de setembre, estem totalment d’acord de la despesa que se’ns va proposar des de la 

Comissió de Finances, i volem que consti i que quedi clar que és el full de ruta de la 

implementació total de l’Administració Electrònica del Comú de Canillo i que hi ha una 

continuïtat envers això que s’anirà desenvolupant al voltant. Hi ha vàries empreses, però 

una única que ho podia fer, i per tant nosaltres volem que quedi constància que estem 

totalment d’acord i que pensem que és el camí perquè cada vegada més l’Administració 

pugui analitzar les dades des de tots els àmbits i tots els departament i que hi hagi una 

comunicació entre ells. Per tant, un punt en acord total. A la Junta de Govern del 13 de 

setembre no hi ha res a dir i en quan a la Junta de Govern del 20 de setembre pel que 

fa a Medi Ambient, que ja ho hem parlat en Comissió i vàries vegades, i penso que entre 

tots hauríem de fer l’esforç important pel que fa als comptadors d’aigua. Hi ha alguns 

que estan fallant molt, amb la consellera Elisabeth Font ho hem parlat molt i amb el 

tècnic també, que hi ha molts “fallos” i que amb alguns comptadors se’ls hi multiplica per 

molt el consum d’aigua i que després se’ls hi ha de retornar i hi ha el cas d’un retorn 

important, i en d’altres comptadors el consum és tant poc que no és normal, és a dir, 

que hi ha algun problema de fons i es veu. Més que res és això, que entre tots podem 



Pàgina 46 de 47  CC/9-10-2023 

posar una mica més d’esforç amb els comptadors d’aigua dels edificis de la parròquia, 

perquè és un tema que preocupa. 

L’Hble. Sra. Elisabeth Font comenta que ja s’ha comentat en Comissió que s’estan 

revisant tots els comptadors, tant el procés de lectura del comptador en sí, com la 

factura, ja que d’aquí també surten les diferències i poc a poc ho anem solucionant. 

Intentarem que en la major brevetat possible estiguin tots al dia i funcionin correctament.  

La consellera Cabot agraeix les paraules de la consellera Font i comenta que més que 

res, és que pensem que si s’ha de dotar una partida pressupostària per aquest tema 

important, per tal de fer front a aquestes anomalies o a aquests problemes que puguin 

haver, que no dic que siguin generals, però sí que hi ha problemes molt forts en certs 

edificis, doncs, que hi podem fer front. 

El Sr. Cònsol diu que està clar, Sra. Cabot, i que cada vegada més l’aigua és un bé 

estratègic, a més amb el canvi climàtic i està clar que el Comú ha de vetllar per controlar 

bé aquest bé i que el consum sigui l’adequat i el mínim possible. L’única manera de 

controlar-ho és amb els comptadors i si s’ha de dotar més pressupost, es farà. 

La consellera Cabot comenta que per esmerçar esforços en aquest aspecte ens tindran 

sempre en el seu costat, perquè creiem que la necessitat és que es pagui pel consum 

que es fa i hi hagi una voluntat de que no es malbarati un subministrament com és 

l’aigua. 

L’Hble. Sr. Cònsol comenta que en relació al projecte informàtic de millora de 

l’Administració Electrònica sí que els hi voldria dir que en breu els convocarem a una 

reunió perquè ja tenim l’auditoria acabada i els hi farem saber els resultats de la mateixa, 

també als consellers de la majoria que tampoc encara saben els resultats de la mateixa. 

La consellera Cabot comenta que serà interessant i és important tenir aquesta 

informació. Ja que vostè em parla d’aquest estudi, només, ja sé que no està a l’Ordre 

del Dia i no entra dins dels punts que hi ha hagut, però saber una mica la informació 

dels informes de capacitat de càrrega de la parròquia, tenim alguna cosa o s’ha avançat 

al respecte? 

El Sr. Cònsol comenta que a nivell d’informació del Comú s’ha tractat molt per part de 

les empreses adjudicatàries d’aquesta feina i, ara, estem a l’espera de rebre les dades 

que venen de serveis que ofereixen des de Govern i des de FEDA. Ens falten aquestes 

dades per tenir una primera aproximació. S’ha fet la demanda, ens consta que els altres 

comuns, a traves de les seves empreses adjudicatàries també l’han fet, i estem en 

aquest punt, fins que no tinguem les dades de Govern, evidentment, no podem tancar 

aquesta fase. És a dir, l’anàlisi és complex, perquè són moltes dades, el nostre 

compromís és abans de tancar el mandat tenir una prèvia, no crec que sigui l’estudi 

definitiu, però sí amb la prèvia podrem saber quina és la tendència que pugui haver amb 

aquest estudi amb els serveis que s’ofereixen a la parròquia, tant des del Comú com de 

serveis que puguin dependre més de Govern i estem en aquest punt, en aquest moment. 

No havent-hi res més a comentar al respecte, el cònsol major dona per finalitzat aquest 

debat i es procedeix a la votació de les actes de Junta de Govern, les quals són totes 

aprovades per unanimitat. 
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I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 17.41 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Francesc Camp Torres 
 


